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معاون وزیر صنعت خبر داد

وضع عوارض برای صادرات 
سنگ آهن خام از سال آینده

قیمت بازارنوع سکه
1/127/500سکه تمام طرح جدید
1/120/000سکه تمام طرح قدیم

565/000نیم سکه
299/000ربع سکه

187/000گرمی
114/442هر گرم طلای 18 عیار

نوع ارز
3623دلار
4021یورو
4540پوند

1160لیر ترکیه
992درهم امارات

قیمت سکه و ارز ) به تومان(

مشاور عالی وزیر صنعت:

تولید پژو 405 و پراید 
معاون معدنــی وزیر صنعت گفت: از ســال آینده صادرات تا پایان امسال متوقف می شود

سنگ آهن با وضع عوارض صورت خواهد گرفت.
جعفر سرقینی در گفت وگو با خبرگزاری فارس با اشاره به برنامه ریزی 
انجام شده برای اخذ عوارض بابت صادرات سنگ آهن از سال آینده، اظهار 
داشت: بحث ممنوعیت برای صادرات سنگ آهن مطرح نیست، اما موضوع 

وضع عوارض را در دستور کار داریم.
وی با بیان اینکه هنوز میزان عوارض قابل وضع برای صادرات سنگ آهن 
مشــخص نشده است، تصریح کرد: فعلا بحث دریافت عوارض صادرات از 

سنگ آهن خام مطرح است.
سرقینی هدف از وضع این عوارض را جلوگیری از صادرات سنگ آهن 
خام عنوان کرد و گفت: به این ترتیب، ارزش افزوده در داخل کشور ایجاد 

خواهد شد.
وی در مــورد اجرای هفت طرح فولادی نیز گفت: اولین طرح، هفته 
آینده راه اندازی می شــود و با مصرف سنگ آهن در کشور و تبدیل آن به 

فولاد، ارزش افزوده بیشتری ایجاد خواهد شد.
بنابراین گزارش، جلوگیری از خام فروشی از جمله مسائل مهم و مورد 
توجه در سیاست های اقتصاد مقاومتی است که با تحقق آن شاهد ایجاد 
ارزش افزوده بیشتر در بخش های اقتصادی، اشتغال زایی و تکمیل زنجیره 

تولید خواهیم بود.

میرکاظمی:

دولت درباره قیمت فروش نفت 
آدرس غلط می دهد

با همکاری بسیج سازندگی

۳ جوان كارآفرین بشرویه اي 
سالانه 6000 بوقلمون تولید می كنند

باهمکاري یکدیگرکارگاه پرورش  ســه جوان موفق کارآفرین 
بوقلمون را در بشــرویه راه اندازي کرده و توانسته اند سالانه ۶۰۰۰ 

بوقلمون تولید کنند. 
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی بسیج سازندگی،هادی اسدی ، محمد حسن 
رضایی و مجتبی رضایی، سه جوان با انگیزه ای هستند، که با بسیج سازندگي نیز 
در برگزاري کلاس هاي آموزشي و راه اندازي کارگاه هاي کوچك همکاري دارند. 
یکی از این جوانان می گوید قبل از شروع تولید بوقلمون به کار لوله کشی 
ساختمان مشغول بودم. آقای اسدی به من پیشنهاد داد که با ایجاد یك سالن 
پرورش بوقلمون به این کار بپردازیم.از طرفی کار تاسیسات مشکلات خاص 
خود را داشــت. وضعیت ساخت و ساز هم که با رکود مواجه شده بود و این 

موضوع باعث شد به این کار بپردازم.
وی افزود: برای کســب اطلاعات بیشتر به همراه سایر شرکا به سربیشه، 
سبزوار، گناباد و چندین شهر دیگر سفر کردیم تا اطلاعاتمان را کامل تر کنیم. 
از ســالن های پرورش بوقلمون بازدید و مشاوره و اطلاعات گرفتیم و تمامی 
جوانب کار را ســنجیدیم. این جستجو و جمع آوری اطلاعات حدود یکسال 
طول کشــید. که البته اگر این ســفر ها نبود به مشکلات فراوان و چه بسا با 

شکست روبرو می شدیم.
این جوان ادامه داد: برای شروع کار به جهاد کشاورزی مراجعه کردیم و 
مراحل دریافت مجوز یك واحد 2000 قطعه ای را گرفتیم و شروع به فعالیت 
کردیم، اکنون که با بســیج سازندگی همکاری می کنیم برایمان اثبات شده 
است که شــرکت در کلاس های آموزشی و توجیهی چقدر مهم است و چه 

نقش پررنگی در کم شدن مشکلات کار دارد.
وی گفت: اگر بخواهم بطــور کلی در خصوص پرورش بوقلمون توضیح 
بدهم می توان گفت در طول 120 روز دوره پرورش بوقلمون، عمده ســختی 
این کار دو هفته ابتدای کار است که جوجه به دما حساس است، به سختی 
غذا می خورد و باید با استفاده از اجسام براق همانند تیله که در دانخوری قرار 
می دهیم برایشان جذابیت ایجاد کنیم تا بیشتر به سمت خوراک برود. البته 
این بخش کار برای خودمان هم لذت بخش است، آنها با خوراک ارتباط برقرار 
می کنند و ما با آنها! بودن در فضایی که دو هزار جوجه همزمان در حال رشد 
هســتند و تحرکات جالب و صدای جوجه ها حس خوشایندی دارد و یکی از 
لذت های کار تولیدی است. پس از این دو هفته که جوجه به ثبات می رسد 
کار سبك تر می شود ، سالن پرورش ما هم بدلیل اینکه سیستم آب و دانخوری 
تمام اتوماتیك است نیازی به کار با دست نداریم و اغلب کار سرکشی است.

اگر زمانبندی درستی داشته باشــیم در سال می توان سه دوره پرورش 
داد. هر بوقلمون در طول دوره حدود 35 کیلو خوراک مصرف می کند که اگر 

خوب رشد کند باید 15 کیلو گوشت به ما بدهد! 
مرغ طی دوره 47 روزه به بازار عرضه می شود و یکی از بدی های آن این 
است که اگر این دوره اندکی طولانی تر شود با مشکل فروش مواجه می شویم، 
افزایش وزن ایجاد می شــود ، تلفات بالا می رود و...، اما بوقلمون را میتوان از 
90 روز شــروع به کشــتار و فروش کرد و تا 160 روز نیز ادامه داد ، و حتی 
افزایش وزن هم به ســود فروش می افزاید! هــر دوره اگر ایده ال پیش برود 
حدود 200 میلیون تومان بوقلمون بفروش می رســانیم . متاسفانه در حال 
حاضر مجوز افزایش ظرفیت نمی دهند وگرنه ما بســیار مشتاق هستیم که 

کارمان را گسترش دهیم.
این کارآفرین گفت هر کار تولیدی نیازمند همدلی و همراهی و همچنین 
برنامــه ریزی دقیق اســت، ما نیز برای نگهــداری و مراقبت با هم به توافق 

رسیده ایم و هر هشت ساعت یك نفر در مجموعه حضور دارد.
وی تاکید کرد همکاری ما با بسیج سازندگی درجهت ایجاد کارگاه های 

کوچك و زود بازده در امر فروش و رونق کارمان بسیار موثر بوده است.

یک مسئول مطرح کرد

فرسودگی ۳0 درصد شبکه برق تهران
مدیرعامل برق منطقه ای تهران از فرســودگی 3۰ درصد شبکه برق 

تهران خبر داد.
غلامرضا خوش خلق دیروز در حاشیه شانزدهمین نمایشگاه بین المللی صنعت 
برق در نشســت خبری به سوال ایسنا مبنی بر میزان فرسودگی شبکه های برق 
تهران اظهار داشت: با توجه به اینکه شبکه های فوق توزیع زمینی بسیار قدیمی 
هستند و نیاز به بازسازی دارند لازم است که بخشهای مختلف همچون شهرداری 

عنایت لازم به این بخش را داشته باشند.
وی طول عمر تاسیســات شبکه های برق را 30 سال دانست و افزود: این در 

حالیست که برخی از تاسیسات برق تهران عمری بالای 30 سال دارند.
مدیرعامل برق منطقه ای تهران یکی از عمده ترین مشــکلات شــرکت برق 
منطقه ای تهران را قدیمی بودن شبکه دانست و افزود: مرمت یك کابل در تهران 
با توجه به شلوغ بودن این شهر با مشکلات عدیده ای روبه رو است، به طوری که 

این فرسودگی موجب نگرانی ما شده است.
خوش خلــق در خصوص همکاری های صورت گرفته برای تامین برق تهران، 
اظهار کرد: با توجه به آمار پیك مصرف نســبت به ســال قبل 6/2 درصد رشــد 
داشته ایم و این در حالی است که سال گذشته تنها شاهد 0/3 درصد رشد بودیم.
وی بیشترین مصرف برق تهران را در بخش خانگی عنوان و افزود: حدود 40 
درصد مصرف برق در تهران مربوط به این مشترکان می شود و این در حالی است 
که در سایر استان ها این عدد تنها 35 درصد، همچنین در بخش تجاری نیز تعداد 
مشترکان بالای 20 درصد تخمین زده، اما در مناطق دیگر بین 9 تا 12 درصد است.
مدیرعامل برق منطقه ای تهران با بیان این که میزان مشترکان و مصرف برق 
در حوزه عمومی )اداره ها( دو برابر استان های دیگر است، تصریح کرد: این گروه 
حدود 26 درصد مشترکان را تشکیل داده اند، در حالی که استان های دیگر بین 

10 تا 12 درصد هستند.
خوش خلق با اشاره به برنامه های شرکت برق منطقه ای تهران در خصوص تغییر 
شــبکه های هوایی و زیرزمینی گفت: با توجه به این که در شبکه های زیرزمینی 
نیز نیاز به همکاری و کمك زیادی برای بازســازی داریم، از شهرداری ها در این 
زمینه تقاضای کمك کرده ایم تا بتوان از این طریق شاهد تامین برق پایدارتر بود.
وی در خصوص پیش بینی های صورت گرفته برای پیك ســال 1396، بیان 
کرد: اگر بخواهیم همین روند فعلی را طی کنیم پیش بینی می شــود که بیش از 

10 هزار مگاوات شاهدپیك مصرف برق در سال  آتی باشیم.
مدیرعامل برق منطقه ای تهران با بیان این که برای این مسئله از هم اکنون 
راهکارهایی پیش بینی شده است، تصریح کرد: 64 پروژه اولویت دار در این زمینه 
تعریف شده که برای پیشبرد این پروژه ها نیاز به 400 میلیارد تومان اعتبار است.

به گفته خوش خلق، طبق برنامه ریزی های صورت گرفته قرار اســت که این 
پروژه ها تا قبل از پیك تابستان اجرایی شود.

وزیر اسبق نفت و بازرگانی گفت: بارها رئیس جمهور اعلام کرد 
دولت قبل نفــت را 14۰ دلار می فروخته و این دولت 25 دلار، که به 

نظر می رسد این صحبت ها بیشتر جنبه تبلیغاتی و انتخاباتی دارد.
مسعود میرکاظمی در نشستی با موضوع بررسی عملکرد اقتصادی دولت 
یازدهم تاکنون و تبیین چشم انداز وضعیت کشور در دولت آتی با بیان اینکه 
هرگونه آدرس غلط دادن به اقتصاد، ضرر در منافع ملی را به دنبال دارد، سؤالاتی 
را درباره اوضاع اقتصادی، فاصله طبقاتی، بهره وری، وضعیت رکود، گشایش های 

پسابرجام، جذب سرمایه گذاری و بیکاری در دولت یازدهم، مطرح نمود. 
وی اظهار داشــت: بارها رئیس جمهور اعلام کرده که دولت قبل نفت را 
140 دلار می فروخته و این دولت 25 دلار، که به نظر می رسد این صحبت ها 
بیشتر جنبه تبلیغاتی و انتخاباتی دارد. بر اساس گزارش دیوان محاسبات در 
تفریغ بودجه متوسط فروش قیمت نفت تا آذر 94 برای دولت فعلی و قبلی 

79 دلار بوده است.
میرکاظمی افزود: متوســط قیمت نفت در سال 92 مبلغ 104/56 دلار، 
در سال 93 مبلغ 89/39 دلار، در سال 94 مبلغ 45 دلار بوده و در سال 95 
بــالای 40 دلار خواهد بود. پس آن عدد 25 دلار یك عدد غیرواقعی و صرفا 
تبلیغاتی است. این درحالی است که نرخ تسعیر ارز دردولت دهم 10 هزار و 
50 ریال بوده است و در این دولت در سال 95 مبلغ 30 هزار ریال و در سال 

94 مبلغ 27 هزارریال بوده است.
وی در ادامه به پول های بلوکه شده اشاره کرد و گفت، بانك مرکزی در 
تمامی این سال ها معادل ریالی پول های بلوکه شده را به حساب دولت واریز 
کرده و دولت بابت فروش نفت تمام ریالش را گرفته است و درآمد نفتی در 

گزارش تفریغ بودجه تحقق پیدا کرده است.
وزیر اسبق نفت و بازرگانی در ادامه به هزینه های جاری دو دولت اشاره 
کردند و گفتند هزینه جاری در 8 سال دولت قبل 500 هزار میلیارد تومان 
و متوسط ماهیانه 5 هزار و 270 میلیارد تومان و در سه ساله دولت یازدهم 
470 هزار میلیارد تومان با متوسط ماهیانه 13هزار میلیارد تومان بوده است. 

یعنی تقریبا سه برابر شده در حالیکه بودجه عمرانی کاهش یافته است.
میرکاظمــی ادامــه داد: درآمد نفتــی در دولت قبــل از 18 تا حداکثر 
50هزارمیلیــارد تومان درســال بوده و از ســال 92 به بعــد این رقم بالای 
60 هزارمیلیارد تومان بوده اســت. با ایــن وصف بجای اینکه هزینه عمرانی 
افزایش یابد، هزینه جاری افزایش یافته است. به طوریکه پایان سال 91 مبلغ 
88/9 هزار میلیــارد تومان به هزینه جاری اختصاص یافته ولی این رقم در 
سال 94 به 170 هزار میلیارد تومان ارتقا یافته است. این هزینه ها در پایان 
95 بالای 200 هزار میلیارد تومان خواهد بود. دولت باید پاســخگو باشد که 

این مبالغ در کجا صرف شده است.

وزیر صنعت  عالی  مشاور 
دو خودروساز  اینکه  بیان  با 
برخــی  کشــور  بــزرگ 
پاس  را  کیفی  استانداردهای 
نمی کنند، گفت: تا پایان سال 
95 خودروهــای پراید و پژو 
4۰5 باید از خط تولید خارج 

شوند.
به گزارش خبرگزاری تسنیم، 
بهــروز ریاحــی در نمایشــگاه 
وضعیــت  دربــاره  مطبوعــات 
اظهــار  کشــور  خودروســازی 
کــرد: در مقایســه با ســه دهه 
قبل پیشــرفت هایی در صنعت 
خودرو داشــته ایم اما هنوز نظر 

مردم را جلب نمی کند. بیشترین 
گلایه های مردم از خودروسازان 
در بخش خدمات پس از فروش 
اســت و در خصــوص قطعات و 
مدت خواب خودرو برای تعمیر، 
نارضایتی های زیادی وجود دارد. 
بخشــی از این مشــکلات ما به 
البته  برمی گردد،  قطعه ســازان 
طراحی و تنوع تولید موجود نیز 

دچار مشکل است.
مشــاور عالی وزیــر صنعت 
تصریح کرد: با توجه به نیازی که 
برای تامین قطعات داریم، به شکل 
مطلوبی نتوانسته ایم قطعه سازان 
را بر اساس استانداردهای مورد 

نظر هماهنگ کنیم.
ریاحی درباره خودروهایی که 
بیشــترین ایرادات فنی را دارند 
فنی  گلایه های  بیشترین  گفت: 
مردم مربوط به سنسور بنزین پژو 

405 و شیشه بالابر پراید است.
البتــه تــا پایان ســال 95 
خودروهای پراید و پژو 405 باید 

از خط تولید خارج شوند.
وی ادامه داد: خودرو در کشور 
55 استاندارد اجباری دارد که 51 
مورد دربــاره خودرو چهار مورد 
در خصوص آلایندگی است، اما 
خودروهای دو خودروساز بزرگ 
کشور تمام استانداردهای کیفی 

را پاس نمی کنند.
مشــاور عالی وزیــر صنعت 
خودروهای  وضعیــت  دربــاره 
از  خارجی هــم گفــت: برخی 
در خصوص  ما  اســتانداردهای 
خودروهای چینی مونتاژ شده در 
کشور نیز صدق نمی کند و حتی 
در مــواردی خودروهای وارداتی 

نیز این مشکلات را دارند.
اینکه در  بیــان  بــا  ریاحی 
نمایندگی هــای خدمات پس از 
فروش خودروها برخورد مناسبی 
با مردم صورت نمی گیرد افزود: 
تعــداد زیــادی از پروانه هــای 
نمایندگی در استان ها به همین 

دلیل باطل شده است.
وی دربــاره وضعیــت تولید 
موتورســیکلت گفت: به صنعت 
موتورسیکلت در 10 سال گذشته، 
بیشــتر از حد مجاز مجوز داده 
شده است و برخی تولیدکنندگان 
در زمینــه آلایندگی و کیفیت 
پاس  را  موجود  اســتانداردهای 
نمی کنند. آیین نامه کیفیت در این 
خصوص نوشته و به موتورسازان 
ارائه و پروانه برخــی از آنها نیز 
ابطال شــده است اما با توجه به 
اینکه این وسیله برای امرار معاش  
تردد در شــهرهای بزرگ مورد 
استفاده قرار می گیرد، برخوردها 

در این خصوص محتاطانه صورت 
می گیرد.

ریاحی با بیان اینکه تا پایان 
انتظار داریم حداقل 30  ســال 
موتورسیکلت  تولید  درصد خط 
کاربراتی کاسته شود، تصریح کرد: 
امیدواریم که در سال های آینده 
خط تولید این نوع موتورسیکلت 
به طور کامل از رده خارج شوند.

وی در پایــان اذعان کرد: در 
سال 92 ایران رتبه 17 بزرگترین 
تولیدکنندگان خودروی جهان را 
در اختیار داشته اما اکنون به رتبه 
19 رســیده و عملا دو پله تنزل 

داشته است.

سرویس اقتصادی-
در آستانه اربعین حسینی 
عنوان  با  مردمی  خیزشــی 
»اربعین بدون دلار« شــکل 
گرفته تا زائران در این ســفر 
برای مخــارج خود و یا حتی 
مبالغ احتیاطی همراه، از دلار 
استفاده نکرده و بجای آن از 
ریال ایــران و یا دینار عراق 

استفاده کنند.
به این ترتیب قرار اســت به 
عنــوان آغازی بر حــذف دلار از 
مبادلات اقتصادی ایران و جهان 
اسلام زائران ایرانی اربعین امسال 
دلار خریداری نکنند و تنها از ریال 
ایران و یا دینار عراق استفاده شود.

این اقدام میلیونی در حقیقت 
پاســخی به توصیه رهبر معظم 
انقلاب در خصــوص حذف دلار 
از مبــادلات اقتصادی کشــور و 
شکستن آقایی دلار در بازار جهانی 

است.
رهبری در دیــدار اخیر خود 
با فرماندهان ســپاه با اشــاره به 
»نقش الگو و آینده ساز ملت ایران 
در تحولات جهانی« خاطرنشــان 
کردنــد: اگر مســئولان و مردم 
بتواننــد اقتصاد مقاومتــی را به 
معنای واقعی محقق و کشــور را 
از جادوی مالی و پولی دشــمن 
خلاص کنند و ارزش و آقایی دلار 
را در زندگی اقتصادی بشــکنند، 
کشــورهای دیگر را نیــز نجات 
داده انــد و برای آنها الگو خواهند 

شد.
سلطه دلاری

نگاهــی گذرا به نقش دلار در 
مبادلات بین المللی نشان می دهد 
از زمانی که کشورها تبادلاتشان 
را توسط دلار شروع کردند و این 
کار را ادامه دادند باعث شــد که 
اعتبار دلار در جهان بیشتر شود به 
پشتوانه  این اعتباری که کشورهای 
دیگر به دلار می دادند، آمریکایی ها 
شروع کردند سالانه حجم زیادی 
دلار بدون پشــتوانه را چاپ و در 

دنیا پخش کردند.

آمریکا  مرکــزی  بانك  وقتی 
دلار چــاپ می کند و در دســت 
دولتش قرار می دهد، این دولت با 
این دلار از کشورهای دیگر خرید 
می کند، مثلًا خودرو و تجهیزات و 
نفت به وسیله  این دلارهای بدون 
پشتوانه می خرد و کشورهای دیگر 
ایــن دلارهای بدون  نیز درازای 
پشتوانه کالا می گیرند. هم اکنون 
این دلار در جهان پخش می شود 
در حالی که به صورت واقعی هیچ 

ارزشی ندارد.
حال اگر یك روزی همه مردم 
جهان بپذیرند که همه  دلارهای 
آمریکایی را به آمریکا برگردانند و 
در ازای آن از آمریکا کالا بخواهند، 
اقتصــاد آمریکا فرومی پاشــد. به 
همین جهــت آمریکایی ها تمام 
ســعی خود را می کنند تا اعتبار 
دلار را در جهــان حفــظ کنند، 
حتی اگر لازم شود برای این کار 
جنگ راه بیندازند. حالا مردم دنیا 
باید از یك زمانی شروع کنند و این 
پول بدون پشتوانه را کنار بگذارند.
تمرین برای میدانی بزرگ تر

عضــو  رابطــه  همیــن  در 
هیئت علمی دانشگاه امام صادق)ع( 
زیارت اربعین را فرصت مناسبی 
می داند کــه می توانــد به نقطه  
شــروعی در نهضت حذف دلار از 

معادلات جهانی تبدیل شود.
بیان  با  عبدالملکی  حجت الله 
اینکه اربعین بدون دلار یعنی این 
که زیارت اربعین را با حذف دلار 
از مبادلات اقتصادی مان شــروع 
کنیم، به تســنیم گفت: پیشنهاد 
می کنیم در گام اول زائران اربعین 
که بالاخره بخشــی از این زائران 
برای سفرشان دلار تهیه می کنند، 
مثلًا به عنوان بودجه احتیاطی یا 
کار، دلار نخرند و به جای استفاده 
از دلار از پول عراقی، دینار عراقی 
اســتفاده کنیم یــا از پول ملی 
خودمان کــه در عراق هم معتبر 

است استفاده کنیم.
وی افــزود: اگر این امر اتفاق 
بیفتد بالاخره سه تا چهار میلیون 

زائــر اربعین می تواند در ســطح 
کشور یك اثر خیلی جدی بگذارد 
و اگر این مــوج از طرف ایرانی ها 
بــه زائــران اربعین در خــارج از 
کشــور منتقل بشود، قطعاً زائران 
کشورهای دیگر هم از خرید دلار 
خودداری می کنند و برای زیارت 
اربعین پول عراقی تهیه می کنند. 
بــه  هر حال نهضــت حذف دلار 
از معامــلات جهانــی می تواند از 
این حوزه شــروع بشود و این امر 

می تواند گام اول باشد.
ضربه 1۰۰ میلیون دلاری!

نگاهــی به جمعیــت عظیم 
اربعیــن و حجــم مبادلاتی که 
پیرامون این حرکــت بزرگ رخ 
می دهد نشــان می دهد علیرغم 
اینکه دســتان بــا کرامت مردم 
عراق بسیاری از هزینه های سفر 
را از دوش زائــران اباعبدالله )ع( 
برداشته است اما باز هم ظرفیت 
شگرفی برای تمرین حذف کامل 
دلار در همــه مبادلات بین مردم 

وجود دارد.
هر چنــد در پی کوتاهی های 
دولت یازدهم برای ارائه تسهیلات 
احتمال می رود  اربعیــن،  زیارت 
رشد جمعیت زائران حسینی مانند 
سال گذشته نباشد، اما با این حال 
پیش بینی می شود 2 تا 3 میلیون 
نفر فقط از ایــران در ایام اربعین 
راهی عراق شــوند که اگر از دلار 
اســتفاده نکنند، ضربه ای موثر به 
جایگاه دلار در مبادلات کشورهای 

اسلامی وارد می شود.
سرانگشتی،  حســاب  یك  با 
اگر فرض کنیم فقط یك میلیون 

ایرانی هــر نفر تنهــا 100 دلار 
)360 هزار تومــان( همراه خود 
داشته باشد، بالغ بر 100 میلیون 
دلار خواهد شــد که با حذف آن 
و جایگزیــن کردن ریال یا دینار، 
نقش مهمی در کاهش رونق دلار 
آمریکا خواهند داشت. این اقدام 
اولین قدم بــرای حرکتی بزرگتر 
در سال های آینده و تسری آن به 

سایر حوزه ها خواهد بود.
بی نیاز از دلار

با این وجود یکی از نگرانی ها 
برای  برای کســانی که  خصوصا 
اولیــن بار تجربه حضــور در این 
اجتماع متفاوت را پیدا می کنند، 
بی اطلاعــی از میزان اســتقبال 
عراقی ها از پــول ایرانی به جای 
دلار است. این در حالی است که 
به شهادت زائران ایرانی و بر اساس 
تجربه سال های گذشته، در عراق 
اصلا نیازی به دلار نیست و زائران 
هیچ گونه مشکلی برای استفاده از 
ریال نخواهند داشت. این افراد اگر 
باز هم در این زمینه تردید دارند 
می توانند با خریــد دینار عراقی 

خیال خود را راحت کنند.
از ســوی دیگر خرید دلار و 
فروش مازاد آن بعد از سفر از یك 
منظر ممکن است به ضرر مسافران 

کربلا تمام شود.
برای  متأسفانه دولت هرچند 
ســفر به اکثر کشــورهای جهان 
مقداری ارز دولتــی می دهد، اما 
به زائران عتبات چنین تسهیلاتی 
ارائه نمی شود لذا مردم ناچارند ارز 
مورد نیاز خود را از بازار آزاد تهیه 
کنند. بررسی ها نشان می دهد در 

روزهای گذشــته قیمت دلار در 
بازار تهران روند صعودی داشــته 
و بــالای 3600 تومــان فروخته 
می شــود و با نزدیك شــدن به 
اربعیــن و افزایش تقاضا این نرخ 
باز هم بیشــتر می شــود، ولی بر 
اســاس تجربه سال های گذشته، 
بعد از اربعین و با عرضه دلارهای 
مازاد از سوی مردم، نرخ دلار افت 
می کند و با قیمت پایین تر از مردم 
خریداری می شود، یعنی مردم قبل 
از اربعین دلار را گران می خرند و 
بعد از آن ارز مازاد خود را زیرقیمت 

می فروشند!
»دولت« دقیقا کجاست؟!

حکایت سلطه آمریکا با استفاده 
از ابــزار دلار بســیار پیچیده تر و 
البته غم انگیزتر از آن چیزی است 
که عموم مــردم اطلاع دارند ولی 
حقیقت این است که آمریکایی ها 
چند دهه است با انتشار دلار بدون 
پشتوانه و حمایت از آن به عنوان 
بین المللی،  مبــادلات  مرجع  ارز 
ســلطه خود را بر جهــان حفظ 

کرده اند.
البته مدت هاســت بســیاری 
از کشــورهای جهان تلاش دارند 
با اســتفاده از »پیمان های پولی 
دوجانبــه و چندجانبه« دلار را از 
مبادلات بین خود حذف کرده تا 
از نوسانات و خطرات آن در امان 
باشــند. هر از چندگاهی خبری 
درباره انعقاد قرارداد بین دو کشور 
برای انجام تبادلات مالی با ارزهای 
دو کشور و بدون استفاده از دلار 
شنیده می شــود که این مثال ها 
ضرورت ورود دولت ها برای کاهش 
وابستگی به دلار را نشان می دهد. 
اما معلوم نیست دولت یازدهم در 

کجای این پازل قرار دارد.
انتظار مــی رود دولت وظیفه 
خود را در ایــن میدان به خوبی 
بشناسد و در این زمینه با قدرت 
ورود کنــد اما نــه تنها خبری از 
اقدامات عاجل دولت نیست که هر 
روز از یك سنگ اندازی در مسیر 
زائران اربعین حســینی رونمایی 

می شود.
به عنوان مثــال در حالی که 
اعلام شده بود بلیت پرواز به عراق 
از تهــران به نجــف و بالعکس 1 
میلیون و 100 هزار و از مشهد 1 
میلیون و 350 هزار تومان اســت 
روز گذشته نرخ پرواز به شهرهای 
نجف و بغداد با نزدیك شدن به ایام 
اربعین حسینی رکورد 2 میلیون 

و 600 هزار تومان را ثبت کرد.
همچنین علیرغم اعلام موافقت 
مسئولان ایرانی و عراقی ویزای بین 
ایران و عراق برداشته نشده است، 
برای اولین بار بیمه زائران اجباری 
شــده آن هم با مبلغی که برای 
خیلی از مردم زیاد است و درباره 
نحوه انتخاب شرکت بیمه گر هم 
حرف و حدیث وجود دارد. علاوه 
بر این هزینه بلیط زمینی و هوایی 
زیاد و در مواردی سرسام آور شده، 
هزینه پارکینگ های مرزی افزایش 
یافته و... که همگی از ایجاد مانع 
به جای ارائه تسهیلات برای زائران 

اربعین حسینی حکایت دارد.
خیزشی از جنس »مردم«

قطعــا وظیفه دولــت در این 
حوزه سنگین است و باید درباره 
عملکرد خود پاسخگو باشد اما باز 
هم این مردم هســتند که باید با 
الگو گرفتن از مولای خود و بدون 
اتکا به این و آن وظیفه خود را در 
قبال امر رهبر جامعه انجام دهند 
و دست در دست هم همانگونه که 
شــور و شعور حسینی را در چند 
ســال اخیر با سرعتی فوق تصور 
نشان داده اند و میلیون ها نفر خود 
را در ایام اربعین به زیارت حضرت 
اباعبدالله رسانده اند، باز هم همت 
کنند و گامی دیگر در راســتای 

تعمیق معارف حسینی بردارند.
بدون شك این خیزش مردمی 
در آینــده با همراه کــردن 30 
میلیون زائر اربعین حســینی از 
40 کشور جهان برای حذف دلار 
از مبادلات خود، آغازگر فروپاشی 
دلار به عنوان ستون فقرات اقتصاد 
»آدام اسمیتی« غرب خواهد بود.

خیزش مردمی برای حذف دلار در اربعین

معاون وزیر جهاد با بیان اینکه 
سیاست صادرات پرتقال و نارنگی 
در ازای واردات بــرای حمایت از 
تولید اســت، گفت: بعد از اتمام 
زمان تعیین شــده برای واردات 
این محصولات، به هیچ کس اجازه 

واردات نمی دهیم.
محمدعلی طهماسبی در گفت وگو 
با مهر با بیان اینکه اجرای سیاســت 
»بــازار در برابر بــازار« برای صادرات 
پرتقــال و نارنگی از کشــور می تواند 
در مدیریت واردات بسیار موثر باشد، 

اظهارداشت: متاسفانه دروازه های کشور 
مــا همواره به روی واردات غیرمجاز و 

قاچاق این محصولات باز بوده است.
وی با بیان اینکه اجرای سیاست 
صادرات سیب درختی در برابر واردات 
موز، نتایج بســیار مثبتی داشــته و 
باعث افزایش صادرات این محصول از 
کشور شده است، گفت: کارشناسان و 
صاحب نظران حوزه نیز در این زمینه 

نظر مثبتی داشته اند.
معــاون امور باغبانی وزارت جهاد 
کشاورزی با اشاره به اینکه طبق اعلام 

انجام  مسئولان مربوطه، برخوردهای 
شــده با واردات غیرمجاز میوه موثر 
افزود: سخت گیری های  بوده اســت، 
انجام شــده و برخورد با متخلفان در 
مرزهــای ورودی و همچنین در بازار 
داخل باعــث کاهش عرضه میوه های 
ممنوعه خارجی در کشور شده است.

اینکه تصمیم  بیان  با  طهماسبی 
اخیر وزارت جهاد کشــاورزی مبنی 
بــر واردات نارنگــی و پرتقال به ازای 
صادرات پرتقال باعث می شود واردات 
پرتقــال و نارنگی به صــورت مجاز و 

رسمی انجام شــود، اضافه کرد: باید 
به ایــن نکته مهم توجه داشــت که 
واردکنندگان فقــط می توانند تا 15 
شهریورماه ســال96 میوه وارد کنند، 
اینکه بگویند ثبت ســفارش شــده و 
بخواهند در زمان برداشــت و توزیع 
تولید داخــل واردات انجــام دهند، 

پذیرفته نیست.
وی تصریح کرد: در اینجا ملاک، 
ثبت ســفارش نیست و واردات است؛ 
بنابراین بعد از مدت زمان یاد شده، به 
هیچ کس تحت هیچ شــرایطی اجازه 

واردات پرتقال و نارنگی به کشور داده 
نخواهد شد.

معاون وزیرجهاد کشاورزی تاکید 
کرد: هدف اصلی از اجرای این سیاست 
حمایــت از تولید داخل اســت و اگر 
بخواهند در زمان برداشــت، واردات 
انجام دهند که تولید آسیب می بیند 
اتفاقی  چنین  نمی گذاریــم  بنابراین 

رخ دهد.
طهماســبی در پاســخ بــه این 
پرســش که پیش بینی می شــود با 
اجرای سیاســت مذکــور چه میزان 

پرتقال در ســال جاری از کشور صادر 
می شود؟، اضافه کرد: تولید مرکبات در 
سال جاری بسیار زیاد است که همین 
امر سبب شده قیمت ها افت بسیاری 
داشته باشــد. به همین دلیل دنبال 
این هســتیم که صادرات مرکبات از 
کشور رونق پیدا کند چراکه در زمینه 
تولید این محصولات استعداد زیادی 
هم در شــمال و هم در جنوب کشور 
وجــود دارد. با این وجود، پیش بینی 
مشــخصی در مورد حجم احتمالی 

صادرات نمی توان انجام داد. 

معاون وزیر جهاد کشاورزی:

متاسفانه دروازه های کشور همواره به روی واردات غیرمجاز میوه باز بوده است

سخنگوی ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز با اشاره به افزایش 
قاچاق کالا در فضای مجازی از تشکیل اداره مبارزه با قاچاق کالا 
و ارز در فضای مجازی و ایجاد مجموعه ســامانه الکترونیکی در 

کشور برای شناسنامه دار شدن کالاها خبر داد.
قاســم خورشیدی با اشاره به تشدید برخورد با قاچاق کالا در فضای 
واقعــی اظهار کرد: بعد از برخوردهایی که با قاچاق کالا در فضای واقعی 
صورت گرفت موضوع قاچاق کالا در فضای مجازی تشــدید شده است و 

در این چارچوب باید فضای مجازی را در امتداد فضای واقعی دانست.
این مقام مســئول در ســتاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز ادامه داد: این 
ســتاد با توجه به رصد پیوسته و مســتمری که بر قاچاق کالا در فضای 
مجازی دارد به این جمع بندی رســید که جلســاتی در این چارچوب با 
دســت اندرکاران وزارت صنعت و معدن داشته باشد و از پتانسیل پلیس 

فتا و وزارت صنعت اطلاعات در این راستا استفاده کند.
خورشــیدی با بیان این که در حال حاضر فروشگاه های الکترونیکی 
برای فعالیت در فضای مجازی فقط در سامانه ای ثبت نام می کنند و این 
موضوع در باب نظارت کافی نیســت، توضیح داد: در این راســتا تصمیم 
گرفته شد که یکســری اقدامات ایجابی از سوی وزارت صنعت و معدن 
در مورد این فروشــگاه های الکترونیکی انجام شود و از دیگر سو با کمك 
پلیس فتا و وزارت اطلاعات از فعالیت های فروشــگاه های الکترونیکی که 

اقدام به قاچاق کالا کرده اند، جلوگیری شود.
وی تصریح کرد: این کالاها در فضای مجازی مبادله می شــوند ولی 
فیزیك آنها از طریق پست و پیك ها جابه جا می شود و در همین چارچوب 
تصمیم گرفته شــده که همکاری هایی نیز با پســت برای نظارت بیشتر 

انجام شود.
ســخنگوی ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز همچنین از تشکیل اداره 
مبــارزه بــا قاچاق کالا و ارز در فضای مجازی و ایجاد مجموعه ســامانه 
الکترونیکی در کشــور برای شناسنامه دار شدن کالاها خبر داد و تصریح 
کرد: بر این اســاس اگر کالایی در بازار عرضه شود و در مجموعه سامانه 
الکترونیکی کشــور ردپایی از آن وجود نداشته باشد، این کالا به عنوان 

کالای قاچاق شناخته خواهد شد.

سرویس اقتصادی- 
نمایندگان تشکل های صنفی 
کارگــری و کارفرمایی در یک 
نشســت خبری مخالفت قاطع 
خود را با تجمیع و ادغام بیمه ها 

اعلام کردند.
به گزارش خبرنــگار ما در این 
نشســت، ناصر برهانی رئیس کانون 
هماهنگی شــورای اسلامی استان 
تهــران با انتقاد از اظهارات وزیر کار 
مبنــی بر موافقت بــا ادغام بیمه ها 
گفت: آقای ربیعی مدعی است برای 
ادغام بیمه ها با تشکل های کارگری 
صحبت کرده در حالی که بهتر است 
بگوید با کدام تشــکل کارگری در 

این باره صحبت کرده است.
وی تاکید کرد: ما تشــکل  های 
کارگری به طور جدی مخالف ادغام 
بیمه درمان تامین اجتماعی با وزارت 

بهداشت هستیم.

روحانی 
خلاف وعده هایش عمل کرد

این نماینده کارگری ســپس به 
انتقاد از حســن روحانی پرداخت و 
گفــت: روحانــی در انتخابات وعده 
می داد که هــر چه کارگران بگویند 
من همان را عمل می کنم ولی امروز 

عکس وعده هایش عمل می کند.
برهانی ســپس با بیان اینکه در 
3 ســال اخیر دولت یازدهم کمکی 
به تامیــن اجتماعی نکرده اســت 
گفت: با ادغــام بیمه ها می خواهند 
حداقل های خدمات درمانی را هم از 

کارگران بگیرند.
وی بــا تاکید مجدد بر مخالفت 
تشکل های کارگری با ادغام بیمه ها 
اظهــار داشــت: با رونــد فعلی که 
مجلس و دولت درباره صندوق تامین 
اجتماعی در پیــش گرفته اند قطعا 
صندوق بازنشستگی تامین اجتماعی 

زمین می خورد. زیرا عملکرد دولت در 
صندوق بازنشستگی فولاد نشان داد 
که دولتی شدن صندوق چه نتیجه ای 

خواهد داشت.
وی همچنین از تاخیر در پرداخت 
حقوق کارگران و بازنشســتگان در 
دولت روحانی انتقــاد کرد و گفت: 
در دولت قبل تا پنجم هر ماه حقوق 
بازنشستگان پرداخت می شد ولی در 
دولت فعلی این مسئله به شانزدهم 

ماه رسیده است.
ادغام بیمه ها برخلاف قانون و 

شرع است
در ادامه نشســت فوق، نماینده 
انجمن مدیران صنایع کشور گفت: 
صنــدوق تامین اجتماعی متعلق به 
کارگران و کارفرمایان است زیرا آنها 
سال ها حق بیمه پرداخت کرده اند، 
بنابراین، کارگران و کارفرمایان باید 
درباره سرنوشت بیمه تامین اجتماعی 

تصمیم بگیرند ولی وزارت بهداشت 
می گوید مــال کارگر و کارفرما باید 

برای من باشد!
موسی بیات با بیان اینکه ادغام 
بیمه ها برخلاف قانون و شرع است 
تاکید کرد: ماده 28 تبصره 3 قانون 
برنامه پنجم توسعه، تامین اجتماعی 
را از موضوع ادغام بیمه ها مستثنی 

کرده است.
وی با اظهار تاســف از اقدامات 
مسئولان دولتی گفت: نمی دانم چرا 
برخی مسئولان دولت نمی توانند از 
صندلی کرنش به مافوق و غرش به 

زیردست، دست بردارند.
افزایش بدهی دولت روحانی 

به تامین اجتماعی
نماینده بازنشستگان هم در این 
نشست خبری ضمن مخالفت شدید با 
ادغام بیمه تامین اجتماعی در وزارت 
بهداشت گفت: ما نمی خواهیم تحت 

پوشش وزارت بهداشت دربیاییم زیرا 
سیر بدهی دولت به تامین اجتماعی 
طی سال های گذشته سیر صعودی 

شدیدی داشته است.
مثلا این بدهــی در دولت قبل 
63 هزار میلیارد تومان بود ولی الان 
در دولت تدبیر و امید به 130 هزار 

میلیارد تومان رسیده است.
دهقان کیــا افــزود: این ســیر 
صعودی بدهی باعث ورشکســتگی 

سازمان تامین اجتماعی می شود.
از  انتقــاد  بــا  وی همچنیــن 
تاخیــر دولــت در پرداخت حقوق 
پرداخت  الان  بازنشســتگان گفت: 
حقوق بازنشستگان به روزهای آخر 
ماه رسیده است که ما در این زمینه 

احساس خطر می کنیم.
سه جانبه گرایی 

در مدیریت تامین اجتماعی
عالــی  شــورای  ســخنگوی 

تشــکل های صنفی هم در نشست 
خبــری فوق گفت: امروز شــرکای 
تامیــن اجتماعی اعــم از کارگران، 
کارفرمایــان و بازنشســتگان هیچ 
نقشــی در مدیریت سازمان تامین 

اجتماعی ندارند. 
اگر  افــزود:  اشــرفی  محمــد 
ســه جانبه گرایی در مدیریــت این 
ســازمان اعمال شــود مدیران این 
ســازمان توســط این افراد انتخاب 

می شوند.
وی تاکیــد کرد: دولت نباید در 
جایی که مردم سرمایه گذاری کرده 
و 91 درصد منابع را تامین کرده اند 

دخالت کند.
اشرفی گفت: عملکرد دولت نه 
تنها هیچ تغییری در تامین اجتماعی 
به وجود نیاورده است بلکه مطالبات 
تامین اجتماعی را هم 3 برابر کرده 

است.

نمایندگان تشکل های صنفی کارگری و کارفرمایی:

با ادغام و تجمیع بیمه ها به شدت مخالف هستیم

سخنگوی ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز اعلام کرد

كوچ قاچاق كالا به فضای مجازی


